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Úvodní slovo

Milí bratři a sestry,
čtenáři Kobylístku,

ZPRÁvY Z FARnosTI

vstupujeme do  „dušičkového“ měsíce listo-
padu a myslíme s úctou, láskou a vděčností 
na naše zemřelé, a to je dobře. Ale také mů-
žeme a máme myslet na naše význačné přá-
tele v nebi, na naše svaté. Především na naši 
svatou Anežku Českou. Vzpomínáme 
na  vzepjaté očekávání jejího svatořečení. 
Jedno dávné proroctví směrem k  ní říkalo, 
že až se najdou její ostatky (jeden z předpo-
kladů jejího svatořečení), bude našemu ná-
rodu dobře. I když se ostatky nenašly, byla 
svatořečena. Letos to bude 25 roků. Mnozí 
jste tuto velkou událost osobně prožili 12. 
listopadu 1989 přímo v Římě. A po návratu 
domů začaly tzv. listopadové události, kte-
ré vedly k  pádu komunismu. Mnozí to při-
pisovali mimo jiné i  Anežčinu svatořečení. 
Myslím si, že v  tom má určitě „své prsty". 
Ostatky se sice nenašly, ale v Desetiletí du-
chovní obrody národa jsme začali více hle-
dat jejího ducha, a  to bylo důležitější. Kéž 
bychom v tom pokračovali. Jak? Návod nám 
dává její přítelkyně svatá Klára v  jednom 
z  dopisů Anežce. Kousek ocituji: "Ježíšova 
láska probouzí lásku. Pohled na něj občer-
stvuje, jeho dobrota nasycuje, jeho sladkost 
oblažuje, vzpomínka na něj přináší líbezné 
světlo... a  protože On je odleskem věčné 
slávy, jasem světla věčného a zrcadlem bez 
poskvrny, dívej se denně do  takového zr-
cadla, královno, snoubenko Ježíše Krista, 
a  pozoruj v  něm ustavičně svou tvář, aby 
ses celá ozdobila uvnitř i navenek... Dívej se 
na začátek tohoto zrcadla, na chudobu toho, 
který byl položen do jeslí... Uprostřed zrca-
dla pak pozoruj pokoru... A na konci tohoto 
zrcadla pohlížej na  nevýslovnou lásku..." 
Děkujeme také Bohu za získanou svobodu, 
která je především jeho darem, ale hlavně 

prosme za  její správné pochopení a  proží-
vání. V  této oblasti náš národ a my v něm 
nejvíce chybujeme.

Také vás zvu k  vědomému prožívání Roku 
církve z podnětu konstituce o církvi Lumen 
gentium na  motto Žijme v  Ježíšově domě, 
jeho světlo předávejme. Celý program roku 
s jeho aktivitami a podněty naleznete v mi-
nulém čísle Kobylístku. Na stolečku s kniha-
mi vás čekají knížky k tomuto roku, např. Cír-
kev - dům Boží, Velké tajemství církve a jiné. 
A ve čtvrtky velice živé přednášky o církvi. 

Milí bratři a sestry, všem vám 
k hlubšímu žití v církvi a s církví žehnám.

P. Josef Brtník

Díky za příspěvky na misie
Na Papežské misijní dílo se o Misijní neděli 
19. 10. ve  sbírce při bohoslužbách vybralo 
v naší farnosti 32.500 Kč a při prodeji Misij-
ního koláče 36.500 Kč. Děkujeme vám všem, 
kdo jste jakýmkoliv způsobem přispěli, fi-
nančně nebo koláčně. 

P. Josef Brtník

Výsledky voleb 
do pastorační rady farnosti
Děkuji všem kandidátům za ochotu a pomoc 
vůči farnosti, kterou projevili svou kandida-
turou do pastorační rady. A děkuji též všem, 
kteří vlastní kandidáty navrhli, i  všem, kdo 
se hlasování účastnili.
Celkem se voleb platně účastnilo 686 voličů, 
kteří mezi 12 kandidátů rozdělili 2488 hlasů. 
Podle celkového počtu rozhodly jejich hlasy 
o následujícím pořadí kandidátů: 
1. Fantová Anna (270 hlasů), 2. Pavlíček Jiří 
(260), 3. Kašpar Tomáš (252), 4. Reichel Fran-
tišek (247). Tito čtyři kandidáti byli zvoleni 
do PRF, srdečně gratuluji. Další pořadí je ná-
sledující: 5. Semerádová Veronika (242), 6. 
Kabelka Jeník (221), 7. Blaha Martin (216), 8. 
Cveklová Kateřina (204), 9. Novák Petr (182), 
10. Řeháková Zuzana (166), 11. Vodrážka Fi-
lip (122), 12. Štarmanová Marie (106).
Kromě čtyř zvolených kandidátů jmenoval 
Josef Brtník do  PRF tyto osoby: Veroniku 
Semerádovou, Jeníka Kabelku, Petra Nová-
ka a Zuzanu Řehákovou; taktéž jim srdečně 
gratuluji.
Osobně se domnívám, že počet téměř dvou 
a půl tisíce hlasů od farníků, který byl mezi 
kandidáty rozdělen, svědčí o  jejich důvěře 
a podpoře vůči všem kandidátům i vůči sa-
motné PRF. Přeji pastorační radě, aby byla 
pro naši farnost faktickým přínosem.

P. Josef Brtník

Výsledky sčítání 
účastníků bohoslužeb

V neděli 12. října proběhlo ve všech diecé-
zích ČR sčítání účastníků bohoslužeb, kte-
ré se koná každých pět let. Letos se v naší 
farnosti účastnilo bohoslužeb celkem 1345 
osob. Počet účastníků na  jednotlivých bo-
hoslužbách byl následující (první číslo udá-
vá počet letošních účastníků, číslo v závor-
ce udává pro srovnání počet návštěvníků 
v roce 2009):
Kostel sv. Terezie – sobota 18.30: 58 (83); 
neděle 7.30: 140 (179); neděle 9.00: 514 
(609); neděle 10.30: 274 (386); neděle 18.30: 
301 (239); Celkem sv. Terezie: 1287 (1496). 
Kaple svaté Kláry, neděle 11.00: 58 (40). 
Farnost celkem: 1345 (1536).

Tomáš Redlich

Brigáda ve Zdicích

V  pondělí 17. listopadu o  státním svátku 
jste zváni na  brigádu ve  Zdicích. Můžete 
se tak připojit ke skupince letošních novo-
křtěnců a zapojit se do užitečné služby i se-
známení se. Jsou zváni muži i  ženy. Práce 
budou na zahradě i v budově fary. Kdo bu-
dete ochotní se připojit, osobně se ozvěte 
P. Josefu Brtníkovi do pátku 14. listopadu. 

Děkuji vám za ochotu.
P. Josef Brtník

Živý růženec
Setkání společenství živého růžence bude 
v  pondělí 10. 11. a  8. 12. po  večerní boho-
službě. Na všechny se těší

Ludmila Růžičková
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Biskup Václav Malý 
v naší farnosti

V rámci roku o církvi jako společenství svo-
lávaném Pánem z podnětu dogmatické kon-
stituce o církvi Lumen gentium jsme pozvali 
na neděli 7. prosince do naší farnosti pomoc-
ného (světícího) biskupa Václava Malého. 
Celá III. kapitola LG pojednává o službě bis-
kupů. Zveme ho proto, že to nechceme sly-
šet v teoretickém výkladu, ale z osobní zku-
šenosti. Budeme se ho ptát, jak tuto službu 
přijal, co pro něho znamená, jak se mu daří 
ji naplňovat, jaké má biskupské vzory, co je 
jeho úkolem v  naší arcidiecézi, co v  širším 
církevním rozměru... Jaké bylo jeho osobní 
setkání s papežem v Římě při návštěvě „ad 
limin a“. V čem vnímá jeho roli v současném 
světě a církvi... Přemýšlejte, co byste se chtěli 
sami zeptat, ale nevracejte se příliš, nebo ra-
ději vůbec do roku 1989, ale do současnosti. 
Beseda začíná v 15.00 ve farním sále a vyvr-
cholí bohoslužbou v 18.30 v kostele. Prosíme, 
přijďte včas! Zváni jste všichni.

P. Josef Brtník

Arcidiecézní pouť ministrantů

V  sobotu 15. listopadu se uskuteční v  rámci 
slavnosti sv. Anežky České pouť ministran-
tů pražské arcidiecéze s  kardinálem Dukou 
v  katedrále sv. Víta. Sraz účastníků bude 
v 8.00 před kostelem sv. Terezie. Návrat je plá-
novaný  okolo 17.00 tamtéž. Těšit se můžete 
na společnou mši sv. s otcem kardinálem, oběd 
na pražském arcibiskupství, odpolední soutě-
že a hry. S sebou ministrantské oblečení, open-
-kartu do metra, kartičku zdravotní pojišťovny 
(stačí její kopie), malou svačinku, pití a 50 Kč 
jako příspěvek na  oběd, převlečení na  různé 
hry. S případnými dotazy se obracejte na:

Ladislav Banďouch, 739 657 997

Večer smíření
Když pastorační rada rozjímala nad Lumen 
Gentium, téměř všechny přítomné zaujala 
tato úvodní věta: „Církev je v Kristu jakoby 
svátost neboli znamení a nástroj vnitřního 
spojení s Bohem a jednoty celého lidstva.“ 
Znamení jednoty? Pokud jsme překročili 
stadium klienta „MacSvatostdrive“ a  více 
se zapojili do  života farnosti, s  velkou 
pravděpodobností jsme byli v  jejím pro-
středí zraněni, někoho jsme zranili nebo 
jsme si všimli „zranění“ lidí kolem sebe. 
Zraněním máme na  mysli lhostejnost, 
tvrdá slova, pomluvy, odmítnutí pomoci, 
pozdravu či ruky podání a mnoho dalších 
forem destrukce bratrských/sesterských 
vztahů a důvěry.

Pamatuji si setkání přípravy referenda, 
kde jsme navrhovali zapojit do  našeho 
hnutí jednu farnost. Jedna nekatolická 
(a zřejmě i nevěřící) žena vedle mě řekla: 
„To jsou ale tak nesympatičtí lidé. Pře-
ji hodně štěstí s  nimi“. Asi i  v  její osobní 
historii došlo k  nějakým nešťastným zra-
něním.

Smíření k sjednocení a obnovy bratrských 
vztahů je zřejmě klíčová součást naši křes-
ťanské identity, a  proto se nám na  farní 
radě zalíbil nápad Jany Poláčkové organi-
zovat večer modlitby, a to nejen za smíře-
ní ve farnosti, ale i v rodinách a v dalších 
společenstvích. Dohodli jsme se, že jeden 
„večer smíření“ bude počátkem advent-
ní doby, druhý nalezne své místo v  době 
postní. 

Volba termínu večeru smíření v době těs-
ně „předadventní“ padla na  28. 11. 2014, 
od  19:30 – 21:00 hod. v  našem kostele. 
Hodinovou modlitbu s  krátkou úvahou 
ve shromáždění kolem kříže, v ztemnělém 

ZPRÁvY Z FARnosTI

prostředí chrámu prosvěcovaném hoří-
cími svícemi, s  hudebním doprovodem 
a zpěvy povede bratr Marek z Taizé. Po je-
jím skončení budou moci přítomní využít 
možnosti k osobnímu rozhovoru, případně 
i k přijetí svátosti smíření. Srdečně zveme 
všechny, kteří chtějí, aby naše farní světlo 
naděje víry a lásky bylo prozářeno novým 
jasem spojení v Kristu. 

Anna Fantová

Kurz lektorů 
pro další zájemce o  lektorskou službu při 
nedělních bohoslužbách bude v  sobotu 
22. listopadu. Kurz povede P.  Josef Brtník 
a paní Dagmar Jaklová, mnohaletá pracov-
nice v  Českém rozhlase. Začínáme v  9.00 
hod. ve  farním sále povídáním o  Písmu 
svatém a  jednom ze způsobů jeho četby. 
Potom pokračujeme praktickým nácvikem 
četby Písma v kostele. Prosím, přijďte včas. 
Zúčastnit se mohou i ti, kdo už kurz absol-
vovali.

P. Josef Brtník

Výlet pro rodiče s dětmi se blíží

Zveme všechny děti školního věku spo-
lu s rodiči na podzimní výlet na sobotu 8. 
listopadu do  míst sv. Ludmily do  nedale-
kého Tetína u  Berouna. Pojedeme společ-
ně vlakem k Berounu a odtud na nás bude 
čekat pěší pouť krásnou místní přírodou, 
během níž se můžete těšit i na hry a zába-
vu. V  Tetíně budeme společně slavit mši 
svatou, a bude-li hezké počasí na opékání, 
strávíme čas i u táboráku na faře u sester. 
Bližší informace odjezdu vlaku a co s sebou 
se brzy dozvíte z plakátku.

Ladislav Banďouch

Přástky
Opět nastaly dlouhé večery, a tak bych ráda 
pozvala všechny, kdo rádi pletou, šijí, háč-
kují či jinak tvoří na společně strávené veče-
ry u ručních prací, čaje, povídání a modlitby. 
Kdy? Každé sudé pondělí, tedy 10. 11., 24. 
11., 8. 12. atd. od 19 do 21 hodin. 
Kde? V katechetické místnosti Emauzy na-
proti sakristii. 
S sebou? Například rozpletený svetr, děravé 
ponožky k zašívání, ořechy na louskání ...
A také můžete vzít vše, co se vám poslední 
dobou povedlo vytvořit, nám ostatním pro 
inspiraci.

Těším se na setkání. 
Marie Muchová, tel. 777 301 682

Ministrantské schůzky

Schůzky ministrantů bývají pravidelně kaž-
dou středu od 15.45 do 16.45 hodin. Po skon-
čení schůzky navazuje dětská mše svatá pro 
děti mladšího školního věku v 17 hodin. Prosí-
me rodiče, aby věnovali pozornost včasnému 
příchodů kluků na schůzku. Čas 15.45 je čas, 
kdy ministrantská schůzka již začíná společ-
nou modlitbou v kostele. Děkuji za spolupráci.

Ladislav Banďouch

Staré pohlednice kostelů

Všechny srdečně zvu na  výstavu starých po-
hlednic z přelomu 19. a 20. století. Tématem 
letošního setkání jsou kostely a kaple, které se 
nacházejí okolo Prahy. Přítomní se prostřed-
nictvím dobových pohlednic seznámí s histo-
rií těchto sakrálních staveb, ale samozřejmě 
i s tím, jak vypadaly zhruba před sto lety. Akce 
je pořádána v rámci setkání seniorů v neděli 
dne 9. 11. a koná se od 14.00 ve farním sále. 

Jiří Janák
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Farní ples
Už tomu bude skoro rok, co jsme společně 
tančili po  parketu a  strávili večer v  dobré 
náladě. Ani teď tomu nebude jinak! 
Dne 24. 1. 2015 v  půl osmé v  Kulturním 
domě Ládví proběhne již tradiční ples naší 
kobyliské farnosti. Bude to ples nezapome-
nutelných zážitků, skvělé hudby a samozřej-
mě tance. 

Zveme farníky všech generací, tančící i ne-
tančící, holdující dobré muzice i  třeba jen 
ty, které s  nadšením pozorují páry plující 
po  parketu. Čeká vás spousta překvapení 
a dobré zábavy. 
Předprodej lístků za  zvýhodněnou cenu 
180 Kč začíná již 30. 11. u Veroniky Kašpa-
rové osobně, na tel. 732 455 456 či na emailu 
vercakas@gmail.com. Zakoupení lístku pře-
dem se opravdu vyplatí. 
Těšíme se moc na vás.
 

Za celý tým 
Dominika Kuchařová

Adventní trhy
V neděli 7. 12. se budou v naší farnosti opět 
konat adventní trhy s prodejem ručně vyrá-
běného zboží. 
Pro tuto příležitost se hledají ochotná srd-
ce a  šikovné ruce každého, koho baví tvo-
řit a  chtěl by věnovat kousek svého času 
a práce. Kreativitě se meze nekladou! Nejde 
o množství, zapojit se můžete i s jediným vý-
robkem. Můžete háčkovat, plést, šít, malo-
vat, kolážovat, péct cukroví, darovat domácí 
marmeládu atd. nebo se zapojit do pomoci 
s prodejem. 
Výtěžek bude tentokrát věnován našemu 
Salesiánskému středisku, kde bude využit 
pro práci s  dobrovolníky a  animátory, kteří 
se věnují dětem a mládeži ve vedení nejrůz-
nějších kroužků, ministrantů, letních cha-
loupek a  táborů, Úterků u  Terky, různých 
spolč a skupinek. Hlavní myšlenkou je nejen 
finanční stránka pomoci, ale i to, abychom si 
byli navzájem o kousek blíž, víc o sobě věděli 
a vnímali tak naše vzájemné společenství.
Pro více informací se mi prosím ozvěte 
na kontakty níže, nejlépe do začátku prosince.

Hezké dny všem přeje Jitka Čaplová 
jitkacaplova@atlas.cz ,777 127 989

Klub seniorů zve 

9. 11.  Výstava pana Janáka - kostely z okolí 
Prahy

23. 11.  Zazpíváme si s  harmonikou Milana 
Miškaříka

7. 12.  Duchovní obnova s P. Petrem Zelinkou
Čas a místo srazu bude oznámeno včas, sle-
dujte prosím ohlášky při nedělních boho-
službách. Změna vyhrazena. Případný ná-
hradní program bude vždy připraven.

Eva Kuchařová, Anežka Radinová

ZPRÁvY Z FARnosTI

Stránku dětem připravily Radka Fedačková a Alžběta Malcová.
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TAIZÉ – PRAHA 2014 / 2015

Pouť důvěry - setkání Taizé v Praze
Lze zažít zklidnění, zastavení, atmosféru 
blízkosti a důvěry i v desetitisícovém davu? 
Evropské setkání Taizé je v tomto opravdu 
jedinečné.
Tato pouť důvěry se po 24 letech opět zasta-
ví v Praze, a to od 29. 12. 2014 do 2. 1. 2015. 
Přijedou mladí lidé z celé Evropy. Chystají 
se dopolední diskuse v malých skupinkách 
ve farnostech, odpolední workshopy a ve-
černí modlitby v  katedrále a  na výstavišti 
Letňany. Obyvatelé Prahy a  okolí - bez 
ohledu na věk - se mohou účastnit libo-
volných částí programu bez předchozí-
ho přihlášení.
Prosíme vás o pomoc, aby se tato velkolepá 
akce mohla uskutečnit. Jak se můžete za-
pojit:

ubytování pro poutníky - od 29. 12. (příp. 
už od 27. 12.) do 2. 1. Stačí kus místa na 
zemi (mladí si přivezou spacáky a karimat-
ky) a ráno jednoduchá snídaně. Po snídani 
odchází a okolo 22:00 se zase vrací. 1. led-
na můžete pozvat své hosty na oběd. Prosí-
me, vyplňte co nejdříve kontaktní formulář 
- je u dětské nástěnky, příp. na webu.

pozvání na oběd - 1. 1. - pro ty, kteří bu-
dou ubytovaní mimo rodiny
- hledáme inspirativní lidi, kteří by se byli 
ochotni zúčastnit dopoledních skupinek 
30. nebo/a  31. 12. a  sdílet své zkušenosti 
s angažováním se pro druhé - víte o někom, 
nebo jste to vy sami? dejte nám vědět

modlitba za setkání a šíření informací 
o něm mezi své známé

pomoc s  konkrétními úkoly při setká-
ní i  před ním - pomoc s  organizací v  den 
příjezdu, s  přípravou hudebního doprovo-

du, překládáním, přípravou pohoštění na 
„Festival národů“ (31. 12 večer)... - každá 
pomocná ruka se hodí!
Prosíme, dejte nám vědět, jakou pomoc mů-
žete nabídnout.
Více o setkání se dozvíte na http://terezic-
ka.cz/dny-duvery/, kde je i odkaz na online 
formulář.

Za přípravný tým Markéta Vyhnanovská
dnyduvery.kobylisy@gmail.com

S důvěrou otevřít svůj domov
V  Taizé jsem byla několikrát, evropského 
setkání jsem se zúčastnila však jen jednou 
v roce 2011 v Berlíně. Nejdříve jsem váha-
la, zda vůbec jet, protože nejsem velký pří-
znivce „masových akcí“. Nakonec jsem se 
ale odhodlala a určitě nelituji, naopak vše 
se mi vrylo hluboko do paměti – modlitby 
Taizé za účasti několika tisíc lidí; zajíma-
ví lidé z celé Evropy (s některými českými 
účastníky jsem dodnes v  kontaktu), ale 
i zajímavé workshopy na různá témata od 
kultury po politiku.
Velmi mě zaujalo, že jsem byla ubytována 
u postaršího manželského páru, který ne-
chodil do kostela (a ani se nepovažoval za 
věřící), ale přesto reagoval na výzvu v no-
vinách a otevřel dveře svého domova něko-
mu neznámému z cizí země. To pro mě byla 
jedna z ukázek oné „důvěry“, kterou pouť 
nese v názvu. 

Záleží to na nás všech
Jsem zvědavá, jak se podaří letošní pouť. 
Najde se v  Praze dost lidí, kteří by byli 
ochotni Evropany ubytovat, třeba i  přes 
jazykové bariéry? O Češích se říká, že jsou 
spíše uzavření, neradi někoho pouštějí 
do svého domova, tím spíš ne cizince. Ale 

TAIZÉ – PRAHA 2014 / 2015

když se podařilo v roce 1990 najít ubytová-
ní pro sto tisíc lidí, tak proč by to nešlo o 24 
let později pro třetinový počet? Podaří se 
také najít dostatečný počet pomocníků-or-
ganizátorů? Lidé, kteří u nás organizovali 
pouť v roce 1990, jsou dnes již ve středních 
letech, a  tak by na jejich místo měla na-
stoupit mladší generace. Jenže ta zase Ta-
izé často nezná, nikdy v této komunitě na 

jihu Francie nebyla (což je velká škoda!). 
Možná ale právě evropské setkání může 
být novým impulsem, jak se s Taizé sezná-
mit. A třeba budete překvapeni, jak se vám 
podaří se při zpěvech zklidnit a urovnat si 
důležité myšlenky. Bratři z Taizé v nás mají 
důvěru, že se vše nakonec i přes různé ob-
tíže podaří. 

Vlaďka Vojtíšková

PS: Slavnost světla - modlitba se zpěvy 
z Taizé se bude konat také v pátek 21. listo-
padu v 19:30 v kostele Panny Marie Sněžné 
(Jungmannovo nám. 18). Všichni jste zváni.

MlÁdEŽ 

Úterky u Terky v listopadu
Všechny mladé zveme na  Úterky u  Terky. 
Začínáme mší svatou v 18.30. Velký úterek 
nás čeká netradičně hned 4. 11. a  povede 
ho Úterkový tým s  tématem Chceme vám 
něco říct… (A chceme něco slyšet!). O týden 
později 11. 11. bude opět následovat velký 
úterek na  kterém přivítáme hosta P.  Rad-
ka Tichého, který působí v Praze – Stodůl-

kách, a dozvíme se něco o tématu sebepři-
jetí. V úterý 18. 11. už budou klasicky malé 
skupinky. A 25. 11. se můžete těšit na večer 
chval v  boční kapli, který je otevřen všem 
věkovým generacím. 

Těšíme se na viděnou!
 Veronika Kašparová

Adven´t stop 2014 
Všechny mladé zveme na  duchovní im-
pulz v  adventu, tzv. Adven´t stop, který se 
koná o víkendu 5. – 7. 12. Pojedeme na faru 
do  Zbečna, kde působí P.  Angelo Scarano 
a  který nás také provede dopoledním, du-
chovním programem. Během víkendu bude 

možnost ztišení, svátosti smíření či přímluv-
né modlitby, těšit se můžete i na workshopy, 
teambuildingové aktivity a mnoho dalšího. 
Přihlašujte se na farním webu v sekci Akce.

Těšíme se na vás!
Jeník Kabelka
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Break 

Kdo by v pátek třetího října zavítal na ná-
draží Holešovice, jistě by si všimnul sku-

piny puberťáků s  batohy a  kufry. Jenže jen 
málo zasvěcenců by vědělo, že jsou to mladí 
lidé z Úterků, kteří právě odjíždí na Break, 
první víkendovou akci v  tomto roce. Au-
tobus nás dovezl až do  Litoměřic, kde nás 
v okně krásného starého domu vítal Micha-
el Koch – v zástěře. Ještě jsme stihli báječ-
nou večeři, několik her a film. Následovala 
samozřejmě večerní modlitba a pak byl čas 
jít spát. 
Po  osvěžujícím spánku – myslím, že uvnitř 
bylo o  několik stupňů méně než venku – 
jsme v klidu posnídali, hráli hry, myli nádobí 
a hodně se smáli. Jídlo bylo super, atmosféra 
ještě lepší. Večer jsme se pak ještě šli projít 
k řece, povídali jsme si a poznávali se. Byla 

jsem nadšená, jak jsou to všechno úžasní 
lidé, prostě mě mezi sebe vzali. I když – jak 
všichni pořád říkali – to nebyla duchovní 
obnova, strašně mě to obohatilo a zasáhlo, 
byla to úžasná zkušenost. Už se nemohu do-
čkat další akce s nimi.

Julie Antonie Kulawiecová

Veliká minisobota 

Ráno v sobotu čtvrtého října předával za-
halený muž vykuleným ministrantům 

část dosud neidentifikovatelné mapy; když 
vedoucí uklidnili vrtící se chumel účastníků, 
mohlo se začít. Vyrazili na vlakové nádraží 
a odtud směrem na Beroun do nedaleké sta-
nice Srbsko. Naštěstí vlak dojel celý a  bez 
větších škod. Ze stanice je čekala kratší ces-
ta do areálu vápencových dolů, během které 
nacházeli pečlivě ukryté čtyři mapky. Taky 
si k velké radosti zahráli fotbal. Když nako-
nec došli ke svému cíli, čekal na ně zbytek 
vedoucích. Na  malém plácku si chvíli hráli 
a sbírali dřevo. Ve chvíli, kdy nastal všeobec-
ný klid, mohly se začít opékat špekáčky. 
Oheň profesionálně rozdělal náš novokněz.
Po obědě a příjemné siestě se mohla rozběh-
nout odpolední hra. Cestou k  jeskyni, kde 

měla proběhnout hra, je potkal sv. Pavel, 
tehdy se ještě nazýval Šavel, na  své cestě 
do  Damašku, doprovázel ho jeden voják. 
Společně s  nimi vešli do  jeskyně, v  které 
se zablesklo světlo a pokračovala každému 
křesťanovi známá scéna o  Pavlově obráce-
ní. Potom se ministranti rozdělili do tří sku-
pin. Dvě hledaly další útržky map. A  třetí 
vedla Šavla k  Ananiášovi, který mu předal 
kompletní plátěnou mapu cest (můžete se 
pokochat v sakristii). Po tom co se vyfotili, 
posbírali pozůstatky a vyrazili na vlak zpět 
do Prahy.
Den si všichni užili a nikomu se nic nestalo, 
krom toho to byla první etapová akce v tom-
to roce. Tak začal celoroční maraton minist-
rantských výletů.

Pavel Jirkovský
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75 let střediska Radost
Je nám ctí Vás pozvat na oslavu 75 let od za-
ložení 88. skautského střediska RADOST.
Zváni jsou děti, rodiče, vedoucí, bývalí čle-
nové, zkrátka všichni, kdo nás za  posled-
ních 75 let potkali.
Oslavy se uskuteční ve skautském a fogla-
rovském duchu v  areálu Salesiánů 22. 11. 
od 15.00. Těšit se můžete na: společnou hru 
pro děti a  rodiče; promítání fotek a  filmů 

z akcí; vtipnou roverskou rozhlasovou hru; 
pohodový sobotní večer v dobré společnos-
ti s občerstvením. 
Občerstvení na místě bude v základní míře 
zajištěno, ale určitě budeme rádi, když se 
pochlubíte svým uměním.

Matin Daněk, Bowman

Krásné jubileum

Dne 21. listopadu oslaví 90. narozeniny 
oldskautka Eva Nachmüllnerová. Děkuje-
me Pánu Bohu, že jsme se již v  roce 1946 
setkaly v  kostele sv. Terezičky s  touto 
nádhernou, obětavou, veselou ženou, jejíž 
zásluhou byl založen dívčí skautský oddíl 
101. a později i pěvecký sbor pod vedením 
profesorky Drahomíry Kůstové. Milá Evič-

ko, děkujeme Ti, že ses nám věnovala, měly 
jsme v Tobě vždy oporu a jistotu, že o sobě 
víme. Děkujeme za Tvoji lásku a vyprošuje-
me hodně Božího požehnání do dalších let. 
Za  oldskautky ze 101. oddílu kobyliského 
střediska 88. Radost

Věra Mocová

Eva Nachmülnerová z oslavy 85 let v roce 2009Eva Nachmülnerová kolem roku 1948

Listopad 2014

Rok 1995. K Dolnímu Žandovu na Cheb-
sko jezdíme jako na  stálou základnu. 

Už po třetí. 

Po  domluvě s  Mariánskolázeňskými skau-
ty (jejich vedením) přepad jejich tábora. 
V naprosté tichosti se přepadové komando 
záškodnickým způsobem dostalo do křovin 
za jejich stany. Tam jsme několik hodin ne-
pozorováni čekali na večerku. Sledovali je-
jich činnost. A pak útok. A následovalo bra-
tření. Po půlnoci zpět k nám. Letní bouře. 
Průtrž mračen a pochod v té slotě a tmě asi 
15 km. Doma Aničkou uvařená horká polév-
ka. Ani po  letech tento zážitek nevymizel 
z pamětí účastníků.

Starší skauti by rádi změnili tábořiště. 
V rozletu mládí si myslí, že tady už všech-
no znají. Chtějí objevovat. Domluvili jsme 
se zdravotníky Bulovky, kteří vlastní lou-
ku u obce Brloh, na břehu bystřiny Krem-
že v  podhůří Šumavy, půjčení tábořiště... 
A  další léto 1996 jsme společně tábor po-
stavili a  po  jejich táboře, v  srpnu, přijeli 
s našimi hochy. Zvláštní táboření. Protože 
jejich byl jen pruh louky asi 10 m široký 
a 100 m dlouhý. Stany stály ve dvou řadách 
vedle sebe. Jako vojenské ležení. V jednom 
ze stanů byla vana a sprcha napojená přes 
barel nad kamny v kuchyni z vodovodního 
řadu a pěkným tlakem. Vždy, když při pří-
pravě jídla teplota vody v sudu nad kamny 
stoupla na 80°C, se musel někdo obětovat 
a  sprchováním snížit teplotu. Byl to první 
tábor po obnově skauta, kde jsme si již va-
řili bez Aničky Pešatové. Našeho anděla, 
který nás hýčkal dobrotami. Jak jsme na ni 
vzpomínali při službě v  kuchyni, když se 
nám nedařilo! Poznání, jak je těžké každý 
den nakrmit 40 krků.

Zase nás Bůh miloval. Úžasné prostředí 
nádherné přírody. Výlety na Kleť, Dívčí ká-
men, do  Budějovic, Prachatic, Krumlova. 
Tam je možné navštívit důl na tuhu (grafit). 
Oblečou vás do hornického. Na přilbě máte 
světlo a u opasku AKU ke světlu. Naloží vás 
do důlního vláčku. Odvezou pod zem. Tam 
vás vyloží a s průvodcem procházíte kolem 
rudné žíly štolami na denní světlo. 

V  srpnu jsou v  podhůří Šumavy rána stu-
dená. Nad ránem jinovatka. Řešili jsme to 
každé ráno místo rozcvičky svléknutím 
do  naha a  vlítnutím do  Kremže. Horská 
bystřina. Voda do  10°C. Prolítli jsme tůní 
a  na  břehu se do  sucha vyfrotýrovali. Ob-
lékli jsme se a bylo nám teplo. Jak stouplo 
Slunko, bylo už letně. V dnešní době, kdy-
by někdo viděl denně houf nahých kluků 
probíhajících řekou, by vedoucí měli co vy-
světlovat. Jestli by je neodvezli v klepetech!

Zážitek, na který se nezapomíná. Po tomto 
táboře v  roce 1997 náš první odchovanec 
Lukáš Novák „Profesor“ složil předepsané 
zkoušky a  stal se vůdcem. Ten Profesor, 
který dnes vede celé skautské středisko 
88. Radost!

Karel Sláma

9 0
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Jazz Band České filharmonie u salesiánů v divadle

V pondělí 20. 10. se v Salesiánském diva-
dle konal další z řady již tradičních be-

nefičních koncertů, první v  tomto školním 
roce. Někteří z nás měli vstupenky zakoupe-
né již od 1. června a mohli se tak na koncert 
těšit hodně dlouho.
Na podporu činnosti Salesiánského středis-
ka mládeže vystoupil bez nároku na hono-
rář Jazz Band České filharmonie. Divadlo 
bylo plné, atmosféra přátelská až rodinná, 
jako ostatně vždy. Eva Špačková představi-

la krátce soubor i peripetie toho dne, které 
málem vedly ke  zrušení koncertu, z  důvo-
du nemoci trumpetisty. Operativně ho za-
stoupil syn kapelníka, aby se koncert mohl 
konat. Michal Svoboda představil činnost 
střediska a nastínil nesnadné životní příbě-
hy dětí, které středisko navštěvují a kterým 
středisko v jejich náročné situaci pomáhá.
První polovina koncertu byla věnována ja-
zzové hudbě označované West Coast Jazz, 
která vznikala na  západním pobřeží USA. 

Hudbou jsme se přenesli do první poloviny 
minulého století, slovem nás mile prováze-
la a také zazpívala jediná žena Jazz Bandu. 
Hudba byla příjemná, uhlazená, ale také 
svižná a  hravá, hudebníci hráli báječně, 
stejně tak zpěvačka svým hlasem podtrhla 
hudební zážitek.
V druhé polovině koncertu byla představena 
volnější jazzová hudba, nazývaná Dixieland, 
která vznikala v  New Orleans. K  hudební-
kům, kteří hráli v první polovině, se přidal 

ještě kytarista a violoncellista v  jedné oso-
bě. Hudba druhé poloviny byla nespoutaněj-
ší, svižnější, živočišnější, jednotlivá sóla si 
vysloužila spontánní potlesk během sklad-
by a celá kapela burácivý aplaus po každé 
skladbě. 
Měli jsme možnost vyslechnout si hudbu 
nejvyšší kvality v našem divadle a zároveň 
podpořit činnost střediska, které má v dneš-
ní nesnadné době své nezastupitelné místo.

Olga Lisáková
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Kurz I. pomoci je po roce zase tady!

Chceš se naučit zachránit druhému život? Chceš si vyzkoušet, jaké je to doopravdy zasaho-
vat? Chceš si oživit a procvičit to, co už znáš? Je ti více než 9 a méně než 100 let? Kurz první 
pomoci vedený studenty a absolventy Gymnázia Přírodní škola je určen pro děti i dospělé. 
Neváhejte ani vy, kteří jste ho již v uplynulých letech absolvovali - dovednosti poskytovat 
první pomoc je dobré stále procvičovat a aktualizovat. Sraz je v sobotu 22. 11. v 8.20 – 8.30 
před vrátnicí domu SDB v Kobylisích, konec mezi 16.00 a 17.00. Kurz je zdarma, proběhne 
v Salesiánském centru a jeho součástí je i stimulační závod, kde si vše vyzkoušíte v praxi. 
Srdečně zve Salesiánský klub mládeže Praha – Kobylisy a Přírodní škola. Budeme rádi, když 
nám předem napíšete, že se na kurz chystáte. Tam můžete směrovat i případné dotazy. 

František Tichý
tichy@prirodniskola.cz

Volnočasové aktivity
Volnočasové aktivity se rozběhly od  poloviny září. Nyní běží déle než měsíc, za  což také 
děkuji spolehlivým vedoucím a všem dobrovolníkům vypomáhajícím ve středisku. Některé 
aktivity mají ještě stále pár volných míst, proto je nyní vypisuji:

Pár volných míst najdete:

 » Keramika pro mládež a dospělé (středa: 20.00 – 22.00)
 » Keramika pro děti (čtvrtek: 15.30 – 16.30)
 » Tvořivá dramatika pro děti: 7 – 9 let (středa: 16.00- 17.00)
 » Italština pro začátečníky - mládež a dospělé (středa: 15.00 – 15.45)
 » Tanec pro děti: 9 – 12 let (pondělí: 17.00 – 17.45)
 » Angličtina pro děti: 9 – 12 let (středa: 14.00 – 15.00)
 » Vaření pro děti: 8 - 12 let (pondělí: 15.30 – 17.00)

Nové nabídky:

 » Street dance: 8 – 12 let (pondělí: 15.30 – 17.00)
 » Mediální kroužek: 13 – 18 let (středa: 16.00 – 18.00)

Zvlášť velký zájem (ze strany dospělých) je o cvičení při hudbě. Proto jej otevřeme i v úterý 
večer od 19.00.
V případě zájmu se ozvěte: krouzky@sdb.cz nebo 605 554 284, 

Markéta Hanáková

Tvoření adventních věnců
Centrum pro rodinu SKM zve všechny zájemce na  Tvoření adventních věnců, které pro-
běhne v sobotu 29. 11. od 9.00 do 12.00 ve farním sále. Veškerý potřebný materiál na věnce 
bude k dispozici. Souběžně s výrobou věnců se uskuteční adventní tvoření pro děti. Od 17.00 
pak bude žehnání věnců v kostele. Na seminář je potřeba se předem přihlásit a objednat se 
na konkrétní hodinu. 

Blanka Malcová
blanka.malcova@skm .cz

733 143 069

Volná místa ve Školičce
Ve Školičce SKM je ještě několik volných míst. Program je určen dětem od 3 let a probíhá 
od pondělí do čtvrtka, vždy od 8.30 do 12.30 v prostorách SKM (klubovna U Svišťů). 

Soňa Herzlíková
skolickaskm@email.cz

605 554 284

Vzdělávací semináře pro rodiče
Centrum pro rodinu SKM ve spolupráci se vzdělávací společností Scio pořádá v listopadu 
večerní semináře pro rodiče:

 » Úterý 11. 11.: Jak rozvíjet u dětí emoční inteligenci
 » Čtvrtek 27. 11.: Jak rozvíjet silné stránky dětí

Obě přednášky proběhnou od 18.00 v klubovně U Hrocha. Lektorem je Lukáš Šlehofer ze 
společnosti Scio. Cena je 100 Kč za přednášku. Na semináře je potřeba se předem přihlásit. 
Bližší informace na www.strediskokobylisy.cz (CPR, kurzy a semináře), přihlašování na:

blanka.malcova@skm.cz, 
tel.: 733 143 069
Blanka Malcová
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ZPRÁvY Z sKM, sAsM A sAdBY FARní CHARITA

Co přinese rok 2015 pro Salesiánské středisko

V lednu 2015 proběhne v Salesiánském stře-
disku mládeže v Praze 8 - Kobylisích řada 

velkých změn. Středisko totiž převezme pod 
svou správu veškerou činnost pro děti, mládež 
a rodiny, kterou doposud mnoho let paralelně 
vykonával Salesiánský klub mládeže Praha – 
Kobylisy. Během roku tak můžeme očekávat, 
že středisko navštíví více než tisíc dvě stě dětí, 
mladých lidí, rodin a zapojí se do mnoha akti-
vit a činností. S mnoha dalšími dětmi a mládeží 
pracuje terénní služba přímo na ulici. Zároveň 
se vedení celého střediska ujme nový ředitel 
Mgr. Václav Jiráček a vystřídá dosavadního ře-
ditele Ing. Mgr. Michala Svobodu, který se nově 
začne zabývat ekonomikou salesiánského díla. 
Hned v  září jsme ve  středisku zaznamenali 
obrovský zájem dětí především o  sportovní 
kroužky. Nejpopulárnějšími se staly fotbalo-
vé, ping-pongové a  horolezecké pod vedením 
zkušených instruktorů a  dobrovolníků. I  Ora-
toř – volnočasový klub, kam mohou děti den-
ně docházet v  odpoledních hodinách, praská 
ve  švech. Je vidět, že děti mají neutuchající 
zájem prožívat svá malá dobrodružství ve spo-
lečnosti svých kamarádů, vrstevníků nejen 
o prázdninách na táboře, ale i během školního 
roku na hřišti, stěně či v klubovně. 

Se začátkem školy se také opět zvedla po-
ptávka po doučování. Snažíme se sehnat lek-
tory tak, abychom uspokojili všechny zájemce 
o doučování. Od ledna již tradičně otevřeme 
kurzy přípravy na přijímací zkoušky na střed-
ní školy. Všechny informace poskytne Blanka 
Malcová, tel: 733 143 069, 283 029 319 (blan-
ka.malcova@skm.cz). 
V tomto školním roce v Salesiánském středis-
ku mládeže pomáhá také mnoho dobrovolní-
ků, kteří věnují spoustu svého času dětem. 
Kromě nich podporuje Salesiánské středisko 
mládeže řada individuálních dárců a velkým 
finančním darem – 150.000 Kč pomohla Ora-
toři i Nadace ČEZ. Děkujeme!!! 
A nakonec trochu radostného očekávání. Rok 
2015 totiž nepřinese pro středisko jen řadu 
změn, ale bude to také rok velkých oslav. V Sa-
lesiánském středisku mládeže totiž oslavíme 
hned dvě významná výročí. 200 let od naro-
zení zakladatele Salesiánů Dona Bosca a  20 
let trvání Salesiánského střediska mládeže 
v Praze – Kobylisích. Věříme, že i díky všem, 
kteří naše dílo pro děti a mládež na Praze 8 
podporují, bude jubilejní rok 2015 úspěšný. 

Eva Špačková

Národní potravinová sbírka 2014
Celkem 66 tun potravin pro chudé věnova-
li lidé během prvního ročníku potravinové 
sbírky. Druhý ročník se bude konat 22. 11. 
2014. Ve vybraném supermarketu stačí za-
koupit a odevzdat potravinu přímo v obcho-
dě. Seznam prodejen naleznete na: 
www.potravinypomahaji.cz
Darované potraviny jsou určené pro matky 
a děti v azylových domech, tělesně a men-
tálně postiženým, lidem bez domova a dal-
ším potřebným lidem. 
Arcidiecézní charita Praha se letošní rok 
zapojí v Tescu na Národní třídě. 

Kdo se chce zúčastnit jako dobrovolník při 
přebírání potravin od  zákazníků a  zapojit 
se tak do  celorepublikové akce a  pomo-
ci tak potřebným a  strádajícím, hlaste se 
prosím u mě e-mailem (rehazuza@seznam.
cz), nebo osobně v  kanceláři Dobrovolnic-
kého centra ADCH na adrese Londýnská 44 
(PO a ST 8.00 – 16.30, 4. patro).

Zuzana Řeháková

Tříkrálová sbírka 2015
Letošní sbírka byla vůbec nejúspěšnější 
v historii, vybralo se 82.752.129 Kč. Děkuji 
všem, kteří se do sbírky v naší farnosti za-
pojili, přispěli finančně či modlitbou a  po-
mohli tak chudým a  strádajícím. Vybrané 
peníze byly využity na pomoc potřebným: 
Azylový dům sv. Terezie, pomoc zdravotně 
postiženým, nemocnice v  Ugandě, pomoc 
rodinám a dětem, lidem bez domova, senio-
rům a ohrožené mládeži. Aktuálně hledám 

někoho, kde se chce zapojit při organizaci 
a  koordinaci sbírky. Zájemci se, prosím, 
hlaste u  mě. Bližší informace o  průběhu 
sbírky najdete v dalším Kobylístku.

Zuzana Řeháková

Oblečení chudým
Děkuji všem, kteří přispíváte na  Charitu 
oblečením. Blížící se zima zvyšuje poptávku 
hlavně po mužském zimním oblečení, boty, 
bundy, kalhoty, ponožky, spacáky, deky, 
ručníky, povlečení. Pokud doma máte nevy-
užité oblečení i pro ženy a děti a chystáte 
se jej vyhodit, věnujte nám je na  Charitu. 
Případně máte-li doma kočárek či dětskou 

postýlku. Pokud se chystáte nějakou věc 
darovat, prosím kontaktujte mě a domluví-
me se na předání.

Za Farní Charitu Zuzana Řeháková
rehazuza@seznam.cz 

775 011 489
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KATolICKÁ ZBRoJnICEPAsToRAČní RAdA FARnosTI

Úvodní setkání 
nové pastorační rady farnosti dne 19. 10. 
nová pastorační rada se poprvé sešla v tomto složení: 1) zvolení členové (abecedně) 
– Anna Fantová, Tomáš Kašpar, Jiří Pavlíček, Franta Reichel; 2) členové jmenovaní 
farářem – Jeník Kabelka, Petr novák, Zuzana Řeháková, veronika semerádová; 3) členové 
z titulu funkce – laďa Banďouch (farní vikář), Martin Hobza (ředitel komunity SDB), Tomáš 
Redlich (pastorační asistent), Zdenka Švédová (ředitelka komunity FMA). Předsedou pastorační rady 
farnosti je Josef Brtník. Podrobnosti o volbách do pastorační rady v rubrice zprávy.

V úvodu setkání seznámil Tomáš Redlich členy 
rady s výsledky farního sčítání účastníků boho-
služeb a s výsledky komunálních voleb na Praze 
8, kde se do nového zastupitelstva dostali čtyři 
naši farníci. Josef Brtník přivítal nové i starono-
vé členy rady, v  krátkosti shrnul volby do  PRF 
a v rychlosti nastínil smysl pastoračních rad, jak 
jsou církví zamýšleny. Novým členům rozdal pár 
tiskových materiálů o poslání a stanovách pas-
toračních rad.
Část setkání jsme věnovali vzájemnému předsta-
vování a stručnému nastínění představ jednotli-
vých radních o práci pastorační rady. Josef Brtník 
se kriticky vyjádřil o  směrnicích pastoračních 
rad, vydaných Arcibiskupstvím pražským, s po-
ukazem, že se nemůže smířit s pojetím rady ja-
kožto pouze poradního orgánu, nýbrž že PRF je 
a musí být též spoluodpovědná za život farnosti. 
Martin Hobza uvedl, že i díky novým členům čeká 
od  pastorační rady změnu: osvobození od  sta-
rých myšlenkových schémat a hledání odpovědí 
na  aktuální potřeby farnosti; právě nehledání 
těchto odpovědí vidí jako jeden z hlavních zápo-
rů předchozí rady. Nová rada tak bezprostředně 
vplula do  diskuze o  základním nastavení PRF. 
Jiskřivým podnětem polemiky bylo odlišné poje-
tí rady Martina Hobzy a  Josefa Brtníka. Klíčové 
chápání PRF je, zdali Josef Brtník má svou jasnou 
představu, pro kterou se snaží získat pastorační 
radu, nebo zda radu vnímá jako zdroj inspirace, 
nových otázek a hledání konkrétních řešení. Ně-

kteří radní zpochybnili přínos četby dokumentu 
Gaudium et spes pro bezprostřední činnost rady, 
Josef Brtník naopak zdůrazňoval, že s  realitou 
a pastorací se nemůže nic potkat více než zmíně-
ný koncilový dokument, jehož četba je pro radu 
rozplánována na několik následujících měsíců.
Tomáš Redlich zrekapituloval vývoj pastorač-
ních rad za osm let své existence a připomněl, že 
v současné době je celá farnost a středisko mlá-
deže (Salesiánské centrum) v jakémsi organizač-
ním kvasu, neboť díky měnící se situaci je třeba 
zcela nově nastavit řadu zodpovědností, kompe-
tencí, i celkového systému řízení farnosti.
Dále jsme se letmo věnovali podnětům k letošní 
době adventní a vánoční, pojetí návštěvy bisku-
pa Václava Malého v naší farnosti v neděli 7. 12., 
zapojení naší farnosti do evropského setkání Ta-
izé v Praze a vzniku přípravné skupinky pro Far-
ní shromáždění, které se bude konat 15. února. 
Josef Brtník informoval o připravovaném setkání 
farářů a  ekonomů farnosti s  arcibiskupem, ge-
nerálním vikářem a  ekonomem arcibiskupství, 
které má napomoci porozumění procesům, jež 
se budou v ekonomické rovině odehrávat v sou-
vislosti s vývojem církevních restitucí.
Prosíme, neváhejte své podněty a návrhy sdělit 
komukoliv z rady, či je poslat na mail farnost.ko-
bylisy@sdb.cz. Za ně i za vaše modlitby za naši 
farnost velmi děkujeme. Příští setkání PRF se 
koná 23. 11. 2014.

Franta Reichel

Otestuj své vědomosti
Opět přinášíme pár kvízových otázek, na kterých si můžete ověřit naše vlastní 
znalosti z biblistiky či církevních reálií. Nejde o to vědět vše. Důležité je vědět, co 
všechno nevím. 

1. Listy apoštola Pavla v Novém zákoně: 
 a)  všechny osobně napsal Pavel z Tarsu; 

jinak by nemohly být součástí kánonu.
 b)  o jejich autorství dodnes neví biblická 

kritika vůbec nic.
 c)  některé pocházejí přímo od Pavla, ně-

které jsou mu pouze připisovány.

2. Co znamená slovo armagedon?
 a)  doslova „hora u  Megida“, kam Janova 

apokalypsa lokalizuje bitvu Boha se si-
lami zla.

 b)  symbolický název netvora, který ztě-
lesňuje zlo a protiví se Božímu řádu.

 c)  poetický název pro věčný blahobyt 
a ráj těch, které Bůh vzkřísí z mrtvých.

3. Co znamená jméno Ježíš?
 a) hebrejsky znamená Hospodin je spása.
 b)  aramejsky znamená Hospodin je veliký.
 c) kenanejsky znamená Pomazaný.

4.  Na kdy je plánován třetí vatikánský 
koncil?

 a)  po vyhlášení papežské neomylnosti již 
není žádný koncil potřeba.

 b)  v  letech 2062 – 2065; tedy přesně po 
sto letech od předcházejícího.

 c) dosud se to neplánuje, neví to nikdo. 

5.  Maria, matka Ježíše Nazaretského, 
byla:

 a) židokřesťanka.
 b) pohanokřesťanka.
 c) proselytka.

6.  Podle katolické teologie Boží zjevení 
časově končí:

 a) smrtí posledního apoštola.
 b) smrtí Ježíše Krista.
 c) smrtí prvomučedníka Štěpána.

7.  Jméno nového farního vikáře u Tere-
zičky správně zní (klíčová otázka):

 a) Láďa
 b) Laďa
 c) Ládin

8.  Sv. Anežka Česká, jejíž výročí svato-
řečení si letos připomínáme, žila ve 
kterém století?

 a) v 9. století
 b) v 11. století
 c) ve 13. století

Katolická zbrojnice - řešení: 
1c, 2a, 3a, 4c, 5a, 6a, 7b, 8c.

Připravil Kazimír Večerka
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U Voršilek jsem se s dětmi 
ráno modlil
Učitelů mužů je v českém školství poskrovnu. Co vedlo Jana Radkovského 
k profesi učitele? v rozhovoru s ním se dočtete nejen o učitelství, 
ale také o narnii a fotbale se strýcem biskupem.

Jak jste se dostal do Kobylis a k Terezičce?
Přestěhoval jsem se na Ládví s rodiči v době, 
kdy se tam začaly stavět paneláky, počát-
kem sedmdesátých let, byl mi asi rok a půl. 
Do té doby žili rodiče ve Střešovicích, svat-
bu měli v Týnském chrámě a já jsem křtěný 
u sv. Havla.

Jak vzpomínáte na vaše dětství a mládí 
a školy, kterými jste prošel?
Na  základku jsem chodil na  Ládví do  Bu-
rešky (ZŠ Burešova) a mám na ni pozitivní 
vzpomínky. Dál jsem studoval na gymnáziu 
v Českém Brodě. To byla trochu komplikace. 
Nedostal jsem se tady v Praze a táta zjistil, 
že místo bude tam. A potom Pedagogická fa-
kulta Univerzity Karlovy.

Kdy a proč jste se rozhodl pro povolání 
učitele?
Po pravdě, já jsem moc nevěděl co. Bavil mě 
zeměpis a  tělocvik, tak mě někdy ve  třeťá-
ku na gymplu napadlo, že bych se mohl stát 
učitelem. Máma byla učitelka, tak jsem pro 
to povolání možná nějaké předurčení měl. 
Nic jiného mě prostě nenapadlo. Kombinace 
zeměpis - tělocvik se studovala v  Ústí nad 
Labem a nebylo jisté, zda ji ten rok otevřou. 
V té době mě při rozhodování ovlivnila jedna 
profesorka na gymnáziu, která mi poradila, 

abych šel studovat učitelství prvního stup-
ně, že tam je vlastně všechno, i ten zeměpis 
a  tělocvik. Trochu jsem znejistěl, protože 
jsem si vůbec neuměl představit jak učit děti 
od  šesti do  deseti, jedenácti let. Byl jsem 
vždycky spíš všestranný a  to mě nakonec 
přesvědčilo, podal jsem si přihlášku a dostal 
jsem se. Teprve na  fakultě, můžu říct, jsem 
našel sám sebe z pohledu toho, co chci dělat. 
Hodně mě ovlivnil určitě i  skauting, které-
mu jsem se věnoval v bohnickém středisku 
Stopaři. Nejprve jako dítě v turistickém od-
dílu (před revolucí), později jako skautský 
vedoucí Vlčích Nožů. Právě pět let vedení 
vlčat mě naučilo zodpovědnosti za svěřené 
děti. Byly to roky, kdy jsem mohl předávat 
zkušenosti získané v oddílu od vynikajících 
vedoucích, kteří vedli mě, a zároveň nabírat 
praxi v práci s dětmi.

Naplňuje vaše profese očekávání, která 
jste měl?
Nejsem si jistý, zda jsem vůbec nějaká oče-
kávání měl. Spíš jsem měl z  pohledu žáka 
představu, jak se to asi dá dělat, co ta profe-
se vlastně obnáší. Z hlediska osobnosti kan-
tora mě inspirovali především moji vedoucí 
z Bronca, již zmíněného turistického oddílu, 
kde jsem vyrostl. Učím stále, takže lze říct, 
že je to práce, která mě baví. 

Na kterých školách jste jako učitel pů-
sobil?
Po fakultě jsem šel na civilní vojenskou služ-
bu na  ZŠ Perunova na  Vinohradech, tam 
jsem potom ještě rok učil. Dva roky jsem učil 
na ZŠ Mazurská v Troji a potom jsem zamířil 
na  ZŠ sv. Voršily v  Ostrovní ulici. Byl jsem 
tam suma sumárum 14 let a  teď jsem třetí 
rok na Novém PORGu v Krči.

Škola Voršilek a  Nový PORG jsou na-
prosto odlišné. Co vás ke  změně vedlo 
a jak jste se se změnou vypořádal?
U Voršilek jsem byl dlouho, za ta léta jsem se 
tam hodně naučil od ostatních, protože tam 
jsou vynikající učitelé. Dá se říct, že jsem tu 
školu poznal ze všech stran a  dostal jsem 
se do fáze, kdy jsem cítil, že potřebuji nový 
impulz. Potřeboval jsem změnit vzduch. V té 
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Jan Radkovský (*26. 8. 1971), ženatý, dvě děti, (9 a 7 let). Vystudoval Pedagogickou fakultu 
UK, učitelství 1. stupně ZŠ, specializace TV a Teologickou fakultu UK, laické magisterské 
studium. Učitelem od r. 1995, působil na ZŠ Perunova, ZŠ Mazurská, ZŠ sv. Voršily v Praze 
a ZŠ Nový PORG v Praze Krči. Mezi jeho záliby patří fotbal (včetně toho v kobyliském Sa-
NeDu), bruslení, turistika po keltských oppidech, pravěkých hradištích, kamenech a jiných 
českých kultovních místech, film, četba.

době přišel telefonát od  kamarádky z  tu-
risťáku, se kterou jsem se znal dlouhá léta, 
a která učí na PORGu, že tam shání učitele. 
Od telefonátu to už nebyla dlouhá cesta. Do-
stal jsem se tam a jsem tomu rád, je to pro 
mě nová zkušenost. Ta škola funguje jinak, 
jiným způsobem. Za  ty dva roky jsem tam 
získal určitě zkušenosti, stejně jako před-
tím jiné zkušenosti u  Voršilek během těch 
dlouhých let. 

Který z  těch přístupů je vám bližší? 
Spíše důraz na  osobnost žáka a  řek-
něme na duchovní hodnoty u Voršilek, 
nebo důraz na výkon a výsledek na No-
vém PORGu?
Určitě ten první, ale tím bych nechtěl říct, 
že na  PORGu je to jen o  těch výsledcích, 
zvlášť na prvním stupni. Kromě fakulty pe-
dagogické jsem vystudoval i laickou teolo-
gii, abych mohl u Voršilek učit náboženství 
a více sám sebe v oblasti teologie vzdělal. 
Na  PORGu je kladen velký důraz na  vý-
sledky, to ano, ale musí to jít ruku v  ruce 
s  rozměrem duchovním. Musí tam prostě 
být obojí. Je pravda, že na  PORGu ten du-
chovní rozměr jakoby chybí, respektive je 
tam spíš zosobněn učiteli, záleží, nakolik je 
jimi zprostředkován. U Voršilek je duchov-
no prostě zjevné a  je k  němu směřováno. 
U  Voršilek jsem se například každé ráno 
s dětmi před zahájením výuky modlil. Není 
to tam podmínkou, ani učitelé nemusí být 
věřící, ale já jsem to tak dělal a nyní mi to 
chybí. S dětmi třeba čtu, a četl jsem i u Vor-
šilek, Letopisy Narnie od  Clivea Staplese 
Lewise, který byl kamarádem pana Tolkie-
na, autora Hobita. Příběh Narnie je alegorií 
křesťanského pohledu na svět, o tom jsem 
mohl dětem u Voršilek vyprávět. Letopisy, 
kterým jsem se věnoval ve  své diplomové 
práci, jsou skvělou příležitostí, jak zpro-
středkovat dětem i  dospělým křesťanský 
příběh. Staly se pro mě (kromě Písma) kni-

hou mého života. Pozitivum PORGu zase 
například je, že cesta od nápadu k realizaci 
je velice krátká. Také technické zázemí je 
tam velice dobré, to se nedá s  Voršilkami 
srovnávat.

Je nějaký pedagogický směr, který vás 
láká a chtěl byste si ho vyzkoušet?
Zrovna nedávno jsem navštívil Montessori 
školu na Kladně. Spíš sleduji různé směry 
a beru si z toho pro sebe, co sám můžu v ho-
dinách realizovat. Ne každý je schopen dě-
lat všechno nebo se zařadit jen k jednomu 
ze směrů. Svůj způsob výuky bych charak-
terizoval asi jako školu hrou.

Je náročné ta naše zlatíčka v  lavicích 
ukočírovat? 
No, je … (smích) Mám samozřejmě svoje 
metody a způsoby. Snažím se spíš žáky za-
ujmout a motivovat a  jít tou pozitivní ces-
tou, abych nemusel hned trestat. Snažím 
se najít si k žákům cestu, abych si je získal, 
nadchnout je pro to, co se zrovna učí, pro 
dané téma. 

Narazil jste za  svoji kariéru na  žáka, 
se kterým jste si nevěděl rady? 
To narážím pravidelně :-) Vytanul mi 
na mysli zvlášť jeden a s ním to bylo hodně 
náročné, ale nerad bych zacházel do  po-
drobností. S většinou žáků se mi daří najít 
společnou řeč a  rozumíme si, ale často se 
ve  třídě najde někdo, s kým je to obtížné. 
Zvlášť když takový žák má nějaké speciální 
potřeby a  potíže s  chováním, je to potom 
zátěž jak pro tu třídu, tak pro mě. V tako-
vém případě je leckdy potřeba, aby pomohl 
i psycholog. Takové dítě je těžkou prověr-
kou mojí trpělivosti.

Jste trpělivý?
Do určité míry ano, ale když je míra naplně-
na, tak dokážu hromovat, to vědí i doma :-)

Co na prvním stupni považujete za stě-
žejní a  nezbytné, aby dítě mělo dobré 
základy pro další studium?
První stupeň je základ, učí se zde věci, 
na  kterých se v  pozdějších ročnících sta-
ví. Je důležité, aby žák zvládl látku čes-
kého jazyka, matematiky a  základů pro 
společenské a  přírodní vědy. Rovnocenně 
je prospěšné, aby se rozvíjel v  oblastech, 
které označujeme jako výchovy. Pak jsou 
tu samozřejmě také základy cizího jazyka. 
Na prvním stupni je žák uváděn do okolní-
ho světa, poznává svět kolem, jde do ško-
ly a  učí se tam jak fungovat, jak plnit po-
vinnosti a  všechny ty věci. Když srovnám 
dítě, které v šesti letech vstupuje do školy, 
a  žáka v  jedenácti letech, který odchází 
do  šesté třídy nebo na  gymnázium, tak je 
tam ohromný rozdíl, pokrok a vývoj.

Často se hovoří o  úpadku školství 
v naší zemi. Vnímáte to taky tak?
Já bych to řekl asi tak, že rozhodně je co 
zlepšovat, například ve  vztazích mezi uči-
teli. O českých učitelích se říká, že neumí 
vzájemně moc spolupracovat. Mezi učiteli 
by neměla být soutěž o přízeň žáků, měli by 
být otevření spolupráci, sdílet zkušenosti, 
vyměňovat si materiály. To třeba na  POR-
Gu celkem funguje. Také není dobré držet 
se zajetých způsobů výuky, ale je třeba se 
vzdělávat, zavádět nové vhodné metody. 
Počet žáků ve třídě je jistě další z věcí, kde 
máme co zlepšovat. Já mám ve  třídě 18 

žáků, což je příjemné, ale často jsou třídy 
přeplněné a to není dobře. Každá škola má 
trochu jiné problémy a těžko je lze zobec-
ňovat. Dnes existuje mnoho škol, které jsou 
různě zaměřené, a ty mají svoje specifické 
potíže.

Jaké je být synovcem biskupa?
To nepřináší nic výjimečného :-) kromě 
celoživotního setkávání s výborným člově-
kem a vlastně vzorem. Pro nás bylo bezva, 
že jsme za  strýcem mohli s  bratrem a  se-
strou jezdit jako děti a  potom dospívající 
do Františkových Lázní, když byl ještě jen 
běžným knězem. Tam jsme prožili náctiletá 
léta. Byly to skvělé roky, mohli jsme s ním 
jezdit po  mších, které sloužil v  pohraničí. 
Třeba jsme skončili s autem ve sněhu, když 
jsme jeli ministrovat. Z období 80. let mám 
nepřeberné množství zážitků a paradoxně, 
když se stal biskupem, podobných zážitků 
už nebylo tolik. Ale to už jsme také byli 
starší a stejně bychom za ním možná nejez-
dili tak často. Je to bezva mít takového stre-
jdu, vždycky se máme o čem bavit a určitě 
mi mluvil hodně do života. Naposledy jsme 
spolu šli v Plzni na fotbal :-) 

Děkuji za rozhovor.
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Prožívání církve

Při přípravě letošního pastoračního plánu 
podle věroučné konstituce O církvi Lumen 

gentium mne mimo přímo čtený a rozjímaný 
obsah konstituce zaujaly další knihy souvise-
jící s ní, a  to od kardinála Martiniho - Slova 
o církci a od Erwina Kellera Velké tajemství 
církve - meditace k Lumen gentium. O medita-
ci z této knihy bych se chtěl s vámi postupně 
ve stručnosti podělit. Celou si ji můžete kou-
pit na našem knižním stánku.
V předmluvě autor knihy píše: „Napětí v církvi 
souvisí jistě v nemalé míře s krizí pojetí církve. 
Všeobecně se ztratilo - zčásti i angažovaným 
členům církve - trvale nepokroucené chápání 
toho, čím církev je, odkud pochází, z čeho žije. 
Narážejí na sebe různé "obrazy církve". Je však 
dostatečně známo, co koncil skutečně řekl? 
Meditace této knihy vycházejí z výroků o círk-
vi, které koncil předložil ve svém nejdůležitěj-
ším dokumentu Lumen gentium.

1. Církev - všeobecná svátost spásy (LG 1)
„Kristus je světlo národů. Proto tento posvátný 
sněm, shromážděný v Duchu svatém, má vře-
lou touhu hlásáním evangelia všemu stvoření 
osvítit všechny lidi jasem Kristova světla, kte-
ré září na tváři církve. Církev je totiž v Kristu 
jakoby svátost neboli znamení a nástroj vnitř-
ního spojení s Bohem a jednoty celého lidstva.

Věroučné konstituce v  církvi se cituje 
podle prvních dvou slov: „Lumen genti-
um - Světlo národů". To vzbuzuje automa-
ticky představu, že jako světlo národů se zde 
označuje církev. Tato domněnka je však v tex-
tu nejprve velmi relativizována, když se zde 
říká „Kristus je světlo národů". Výrok o „svět-
le národů", tedy platí nejprve a bezprostředně 
pouze o Ježíši Kristu. To že i církev je světlem 
národů, platí jen zprostředkovaně ve vztahu 
ke Kristu, pokud se jeho světlo odráží na tváři 

církve. Církev může zářit, jen když sama stojí 
ve světle, kterým je On (viz naše motto: Žijeme 
v Ježíšově domě, jeho světlo předávejme). Cír-
kev je tedy světlem národů v Kristu a z Krista. 
"Církev je totiž v Kristu jakoby svátost neboli 
znamení a nástroj vnitřního spojení s Bohem 
a jednoty lidstva". Ano, církev je všeobecnou 
- všem lidem danou svátostí neboli viditelným 
znamením spásy. Svátostné hledisko nově 
nahlíží instituci vzhledem k  hlouběji ležící 
skutečnosti. Viditelná podoba církve se tím 
ovšem nestává bezvýznamnou. Právě sou-
běžnosti viditelného, vnějšího znamení a ne-
viditelné milosti, jež je vlastní křesťanskému 
pojmu svátosti, zapovídá definitivnímu od-
dělování viditelné a neviditelné tváře církve. 
Pouze ve víře můžeme pochopit, že tomu tak 
skutečně je, a proto patří církev k obsahu víry.
Na  jednotu viditelné a  neviditelné církve se 
koncil odvolává i  v  LG 8: Jediný prostředník 
Kristus ustanovil a bez přestání udržuje svou 
svatou církev jako viditelný organismus a je-
jím prostřednictvím rozdává pravdu a milost 
na  všechny". Ježíš Kristus je vlastní svátostí 
neboli viditelným znamením Boha ve  světě. 
Božství je v Ježíšovi skryto a je zjevné opět jen 
ve víře.

Církev je viditelným znamením Božího 
díla ke spáse lidí. A tím je světlem národů, 
že se na její tváři odráží Kristova sláva. Ježíš 
řekl: "Já jsem světlo světa. (Jan 8.12), ale také 
řekl: "Vy jste světlo světa"...
Tak ať svítí vaše světlo před lidmi, aby vidě-
li vaše dobré skutky a vzdali chválu vašemu 
Otci v nebesích. ( Mt 5 14 - 16)

K zamyšlení. Jak a čím se tvoří mé pojetí círk-
ve. Co pro mne znamená. Jak hluboké je moje 
pojetí církve. Jak zvládám události a  zkuše-
nosti, které zatemňují obraz a působí bolest.

Modlitba

Pane Ježíši Kriste, zůstaň se mnou a já chci začít
stávat se světlem a svítit druhým.
Všechno světlo vychází od tebe,
ze mne jen temnota.
Chceš ve mně osvěcovat druhé.
Kéž bych tě mohl oslavit, jak by se ti nejvíce líbilo,
tím, že bych osvítil všechny, kdo mne obklopují!
Dej i jim světlo, jako jsi jej dal mně ;
osvětli je ve mně a skrze mne.
Nauč mne zvěstovat tvou chválu, tvou pravdu a tvou vůli.
Dej, abych tě zvěstoval bez kázání, ne slovy,
ale svým příkladem, tajnou silou 
a přitažlivým vlivem svého jednání,
mou zjevnou podobností s tvými svatými,
a hřejivou plností lásky, která nese mé srdce k tobě.

kardinál Newman

Připravil P. Josef Brtník
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Mariin postoj před Bohem a my v něm 
Don Bosco vypráví: „V  9 letech jsem měl 
sen, který se mi vryl na  celý život hluboce 
do paměti. Zdálo se mi, že jsem před naším 
domem na velmi prostranném dvoře, kde se 
bavilo mnoho chlapců. Někteří se smáli, jiní 
si hráli, mnoho jich klelo. Když jsem zaslechl 
rouhání, šel jsem mezi ně a  pokoušel jsem 
se je umlčet domluvami i pěstmi. Najednou 
se přede mnou objevil nádherně oděný muž. 
Byl již starší a jeho vzhled byl vznešený. Měl 
bílý plášť. Jeho tvář jsem nemohl posoudit, 
protože z  ní vyzařoval zvláštní jas. Oslovil 
mě jménem a řekl mi: „Tyto své přátele ne-
získáš bitím, ale vlídností a  láskou. Dej se 
hned do  práce a  vysvětli jim, jak ošklivý je 
hřích a  jak vzácná je ctnost.“ Celý zmatený 
a polekaný jsem namítl, že nejsem schopen 
vysvětlovat těm chlapcům náboženství, pro-
tože sám dosud nic neznám. V tom okamžiku 
se přestali hádat, křičet a klít a obklopili mlu-
vícího. „Kdo vlastně jste? Vždyť to, co říkáte, 
je nemožné, namítl jsem.“ Právě proto, že se 
ti to zdá nemožné, to musíš učinit možným, 
a to poslušností a vědomostmi. „Kdo mě bude 
učit?“ „Dám ti učitelku. Povede tě a naučí tě 
moudrosti. Každá jiná moudrost je zbyteč-
ná.“ Ale kdo jste vy?“ „Jsem syn té, kterou 
tě matka naučila zdravit třikrát denně.“

Stejně jako se v době Ježíšově každá židov-
ská rodina modlila třikrát denně „Slyš Izra-
eli! Hospodin, tvůj Bůh je jediný, proto miluj 
Pána svého Boha, celým srdcem, celou duší, 
celou svou myslí.“ celá staletí, tak se v době 
Dona Bosca celá rodina modlila třikrát den-
ně modlitbu Anděl Páně již celá desetiletí. 
Tato modlitba má svůj původ v tomto úryv-
ku z Lukášova evangelia: „Anděl Gabriel byl 
poslán od Boha do galilejského města, které 
se jmenuje Nazaret, k  Panně zasnoubené 
s mužem jménem Josef z Davidova rodu a ta 

panna se jmenovala Maria. Anděl k ní vešel 
a  řekl: „Buď zdráva, milostiplná! Pán s  Te-
bou!“ Když to slyšela, ulekla se a uvažovala, 
co má ten pozdrav znamenat. Anděl jí řekl: 
„ Neboj se, Maria, neboť jsi nalezla milost 
u Boha. Počneš a porodíš syna a dáš mu jmé-
no Ježíš. Bude veliký a bude nazván Synem 
Nejvyššího. Pán Bůh mu dá trůn jeho předka 
Davida, bude kralovat nad Jakubovým rodem 
na věky a jeho království nebude mít konce.“ 
Maria řekla andělovi: „ Jak se to stane? Vždyť 
muže nepoznávám.“ Anděl jí odpověděl: 
„Duch svatý sestoupí na tebe a moc Nejvyš-
šího tě zastíní. Proto také dítě bude nazváno 
svaté, Syn Boží.“ I tvoje příbuzná Alžběta po-
čala ve svém stáří syna a je už v šestém mě-
síci, ačkoliv byla považována za neplodnou. 
Vždyť u  Boha není nic nemožného.“ Maria 
řekla: „Jsem služebnice Páně, at se mi stane 
podle tvého slova.“ Anděl od ní odešel (Lk, 1, 
26-38).

Bůh potřebuje ke svému dílu spásy, zá-
chrany lidstva člověka, který je s  ním 
ochoten plně spolupracovat. Touto po-
stavou na  začátku novozákonních událostí 
je prostá dívka z malé vesnice v Galileji, Ma-
ria. Na  základě této události ji svatý papež 
Jan Pavel II. s oblibou nazýval „ženou ztišení, 
naslouchání, vnitřního rozhovoru a velkory-
sého souhlasu s  Božím plánem.“ Je pro nás 
modelovou, typologickou postavou. 

Při denní modlitbě Anděl Páně máme na ni 
hledět, učit se jejímu postoji před Bohem 
a na její přímluvu si ho vyprošovat. Modlete 
se tuto modlitbu společně v rodině ales-
poň jednou denně. Bude to jeden z důleži-
tých prostředků k růstu víry osobní, v rodině, 
ve farnosti, v církvi. Maria, matka církve, 
nemá větší přání, než abychom jejího 

Syna, Světlo národů, více poznávali, mi-
lovali i následovali a jeho světlo předá-
vali. Podnětem k tomu je také zelený letáček 
v zadních lavicích kostela a ikonový obrázek 
z našeho kříže v komunitní kapli. Máme jich 

několik k  zapůjčení k  putování v  malých 
společenstvích i pro další zájemce. Půjčit si 
je můžete prostřednictvím Tomáše Redlicha 
nebo mne. 

Josef Brtník

V církvi má charisma každý
Někteří lidé si myslí, že církev existuje jen 
tam, kde je kněz. To je nesmysl. Církev začí-
ná už tam, kde jsou dva nebo tři shromáždě-
ni v Ježíšově jménu (srov. Mt 18, 20: „Neboť 
kde jsou dva nebo tři shromážděni ve jménu 
mém, tam jsem já uprostřed nich.“). To řekl 
v  jednom rozhovoru pro německé noviny 
mnichovský arcibiskup a kardinál Reinhard 
Marx, jeden z členů Rady kardinálů, porad-
ního sboru papeže Františka.
Určitě nechtěl zpochybnit důležitou a  zá-
služnou práci kněží nebo dokonce vyzývat 
k  nějaké vzpouře proti nim. Upozornil na 
jednu věc, na kterou v  souvislosti s  církví 
občas zapomínáme. Přestože v církvi máme 
kněze, tj. „specialisty“ nebo „profesionály“, 
kteří se plně zasvětili službě pro druhé a pro 
církev (tak dalece, že se zříkají vlastního 
manželského života), tak nás to nezbavuje 
povinnosti, abychom přiložili ruku k  dílu 
a  každý podle svého obdarování přispěli 
k budování a existenci církve.
K nedorozumění přispívá historicky vzniklé 
rozdělení v církvi na kněze a laiky. Zatímco 
v  běžné mluvě je laikem neodborník, ne-
školený člověk, podle biblického pojetí je 
laik součástí Božího lidu (lid se řecky řekne 
LAOS). Podle tohoto pojetí jsou tedy laiky, 
tj. členy Božího lidu, všichni, kněží i nekne-
ží. Větší problém může být v  tom, že řada 
lidí, ač věřících, se necítí být k žádné službě 
v církvi dostatečně vybavena. Rádi přijmou 
pasivní roli příjemců služby druhých, nejlé-
pe nějakých „profesionálů“.
Když se však podíváme do textů Nového 

zákona, zjistíme, že pro církev bylo charak-
teristické, že každý měl nějaké obdarování, 
každý mohl nějakým způsobem posloužit 
celku. Klasický text je v 1. listu Korinťanům 
ve 12. kapitole. Apoštol Pavel píše: „Každé-
mu je dán zvláštní projev Ducha ke společ-
nému prospěchu.“ (1K 12, 7) Všimněme si, 
že je dán KAŽDÉMU, že je to DAR Ducha 
a  že neslouží k  vlastní seberealizaci, ale 
„KE SPOLEČNÉMU PROSPĚCHU“. Apoštol 
Pavel pokračuje: „Jednomu je skrze Ducha 
dáno slovo moudrosti, druhému slovo po-
znání podle téhož Ducha, někomu zase víra 
v  témž Duchu, někomu dar uzdravování 
v  jednom a témž Duchu, někomu působení 
mocných činů, dalšímu zase proroctví, jiné-
mu rozlišování duchů, někomu dar mluvit 
ve vytržení, jinému dar vykládat, co to zna-
mená.“ (1K 12, 8-10) Na konci tohoto jistě 
ne vyčerpávajícího výčtu znovu připomíná, 
že nejde o zásluhu jednotlivců, nýbrž o dar 
Ducha: „To všechno působí jeden a týž Duch, 
který uděluje každému zvláštní dar, jak sám 
chce.“ (1K 12, 11)
Pokud by to někomu nebylo jasné, tak Pavel 
tuto mnohost obdarování a jejich spoluprá-
ci popisuje obrazem jednoho těla s různými 
údy: „Tak jako tělo je jedno, ale má mnoho 
údů, a jako všecky údy těla jsou jedno tělo, 
ač je jich mnoho, tak je to i s Kristem... Bůh 
dal tělu údy a každému z nich určil úkol, jak 
sám chtěl. Kdyby všechno bylo jen jedním 
údem, kam by se podělo tělo? Ve skutečnos-
ti však je mnoho údů, ale jedno tělo.“ (1K 12, 
12.18-20) Pak se Pavel obrací na posluchače 
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CíRKEv – sPolEČEnsTví svolÁvAnÉ PÁnEM

KŘEsT nIKodÉMKA REdlICHA 25. 10.

Pravidelné bohoslužby 

...konec Kobylístku

neděle 7.30, 9.00, 10.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

 11.00 v kapli sv. Kláry, eucharistická bohoslužba

po - so 6.15 ranní chvály

 6.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

středa 17.00 eucharist. bohosl. pro děti mladšího školního věku 

Pravidelná možnost ke svátosti smíření je denně půl hodiny před večerní bohoslužbou.

Bohoslužby ve všední dny pravidelně (mimo výjimky) slouží:

Pondělí 6:30 P. Zdeněk Jančařík
 18:30 P. Josef Brtník
Úterý 6:30 P. Josef Brtník
 18:30 P. M. Sklenář, P. J. Vracovský, P. L. Banďouch, P. M. Hobza – pro mládež
Středa 6:30 P. Marek Sklenář nebo P. Martin Hobza
 17:00 P. Ladislav Banďouch nebo P. Josef Kopecký – pro děti  
 18:30 P. Jan Vývoda nebo P. Martin Hobza
Čtvrtek 6:30 P. Martin Hobza 
 18:30 P. Ladislav Banďouch
Pátek 6:30 P. Jaroslav Vracovský
 18:30 P. Josef Brtník
Sobota 6:30 P. Josef Kopecký
 18:30 P. Josef Brtník nebo P. Ladislav Banďouch

a jmenuje různé služby v rané církvi: „Vy jste 
tělo Kristovo, a každý z vás je jedním z jeho 
údů. A v církvi ustanovil Bůh jedny za apo-
štoly, druhé za proroky, třetí za učitele; po-
tom jsou mocné činy, pak dary uzdravování, 
služba potřebným, řízení církve, řeč ve vytr-
žení.“ (1K 12, 27-28) Pro zajímavost si může-
me všimnout, že služba „řízení církve“ není 
nijak zvlášť zdůrazněna a je jednou službou 
mezi ostatními.
Další Pavlova slova („Jsou snad všichni apoš-
toly? Jsou všichni proroky? Jsou všichni uči-
teli?...“ 1K 12, 29) zjednodušeně řečeno ob-
jasňují, že všichni nemohou dělat všechno, 
tedy že existuje rozmanitost služeb/obda-
rování, která se vzájemně doplňují. A úplně 
nakonec tohoto oddílu ještě celé své poví-
dání o různých službách mírně zrelativizuje. 
Když už posluchač pomalu začíná přemýš-
let, o jakou službu by se mohl ucházet, řek-

ne Pavel: „Usilujte o vyšší dary! A ukážu vám 
ještě mnohem vzácnější cestu.“ (1K 12, 31) 
Následuje 13. kapitola s chvalozpěvem lás-
ky, velmi oblíbeným svatebním čtení, které 
se však podle celého kontextu vztahuje na 
všechny mezilidské vztahy v církvi, tj. neje-
nom na partnerské vztahy (pro připomenutí 
uvedu alespoň začátek: „Kdybych mluvil ja-
zyky lidskými i andělskými, ale lásku bych 
neměl, jsem jenom dunící kov a  zvučící 
zvon. Kdybych měl dar proroctví, rozuměl 
všem tajemstvím a obsáhl všecko poznání, 
ano kdybych měl tak velikou víru, že bych 
hory přenášel, ale lásku bych neměl, nic nej-
sem.“ 1K 13, 1-2)
Važme si tedy služby našich „profesionálů“, 
ale nezapomínejme hledat svá obdarování 
a přemýšlet, jak by mohla být využita v těle 
církve.

Martin Vaňáč

Děkujeme Bohu i vám všem za přijetí Nikiho do společenství svolávaného Pánem. Těší nás, že jsme 
toto společenství mohli zvláštním způsobem při Kóďových křtinách zažít. Redlichovi 



5.–7. pá-ne  Adven´t stop 2014 (duchovní obnova ve Zbečně s P. Angelem Scaranem)
7. ne dop. Adventní trhy v průjezdu kostela
  14.00 – 15.00 Klub seniorů – duchovní obnova s P. Petrem Zelinkou, m. Emauzy
  15.00 - 19.30 Návštěva biskupa Václav Malého v naší farnosti, farní sál, kostel
8. po 19.00 Přástky, katechetická místnost Emauzy
  19.15 Setkání společenství živého růžence

liché  po 19.15  Hovory o bibli, Jaroslav Schrötter, místnost Emauzy
sudé  po 19.00  Přástky, místnost Emauzy  
sudé  út 19.20 Hovory nad katechismem, Josef Fiřt, farní knihovna
čtvrtky  19.05 - 19.30 Pravidelná adorace, kostel 
3. po 19.10  Setkání s rodiči dětí připravujících se na 1. svaté přijímání, f. knihovna
4. út 18.30  Úterky u Terky – Chceme vám něco říct (A chceme něco slyšet!)
5. st 19.30 Setkání varhaníků, farní kancelář
6. čt 15.00  Bohoslužba v DD Mirovická
  19.00  Adorace za povolání, kostel
  19.30 - 24.00 Noční adorace, kostel
7. pá 17.00 Výstav Krista svátostného - příležitost ke svátosti smíření
8. so  Výlet rodin na Tetín
  16.00 Příprava rodičů na křest dětí
9. ne 10.30 Křest více dětí
   Klub seniorů - výstava pana Janáka - kostely v okolí Prahy, farní sál
10. po 19.00 Přástky, katechetická místnost Emauzy
  19.15 Setkání společenství živého růžence
11.  út 18.30 Úterky u Terky – s hostem Radkem Tichým o sebepřijetí
13.  čt 19.30 Církev a rozdělené křesťanstvo, P. Jan Houkal, kostel
15. so 8.00 - 17.00 Arcidiecézní pouť ministrantů
17.  po 8.00  Brigáda - Zdice
18.  út 9.30  Mamky sobě, Jak mluvit s dětmi o smrti, P. Jan Bleša, místnost Emauzy
  18.30 Úterky u Terky – malé skupinky
20. čt 19.30 Církev a ekumenismus, P. Jan Houkal, kostel
21. pátek 19.30 Promítání fotek z farní pouti do Prevence, farní sál
22.  so 9.00 - 12.30 Kurz lektorů, farní sál, kostel, P. Josef Brtník a Dagmar Jaklová
   Národní potravinová sbírka
  8.30 - 17.00 Kurz první pomoci, areál Salesiánského centra
  15.00 Oslavy 75. výročí skautského střediska Radost, areál Sal. centra
23. ne  Klub seniorů – Zpíváme si s harmonikou Milana Miškaříka, farní sál
  19.30 Setkání pastorační rady farnosti, místnost Jeruzalém
24. po 19.00 Přástky, místnost Emauzy
25.  út 18.30 Úterky u Terky – večer chval v boční kapli (pro všechny generace)
27.  čt 19.30 Církev a Lumen gentium, P. Jan Houkal, kostel
28.  pá 19.15  Večer smíření - bratři z Taizé, kostel
28.-30. pá-ne  Duchovní obnova pro maxistranty, Zdice, P. J. Vracovský
29.  so 9.00 – 12.00 Výroba adventních věnců a tvoření pro děti, farní sál
  17.00 Žehnání adventních věnců, kostel

FARní AKTIvITY
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